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Èo by ste chceli poveda� na záver rozhovoru?
  Vá�im si, �e sa uskutoènil tento rozhovor. Som rád, �e aj touto formou budem

v kontakte s komunitou slovenskej psychologickej spoloènosti. Doteraz opatrujem
èlenskú legitimáciu è. 737, podpísanú vtedaj�ím predsedom D. Kováèom. Aj jeho
zásluhou som na akciách spoloènosti poznal nekonvenènos� a noblesu zá�itku.

Zo srdca �elám Slovenskej psychologickej spoloènosti, aby sa jej úspe�ne darilo
napåòa� u�¾achtilé ciele. Zále�í mi na tom, je to aj moja �ir�ia komunitná rodina. Apropo,
rodina, tá moja najbli��ia, man�elka Hana, deti MUDr. Tomá� a Mgr. Hana, ich rodiny,
osobitne vnuci Jakub, Niko, Matú� a Luká�, v�etci sú mojou oporou a bezpeèným
prístavom, ktorý mi umo�òuje by� èinný pri zve¾aïovaní psychológie.

Keï som pozýval priate¾ov na oslavu môjho jubilea, ako motto som uviedol tieto
slová: Tok rokov nezastavíme, preto zostaòme mierne optimistickí. �ivot je nielen
�a�ký, ale aj krásny v tejto chvíli. Aj keby sme v ïal�ích rokoch u� nièoho iného
nemali, staèí ma� k chví¾am ¾udského ��astia primerané zdravie, trochu invencie
a dos� psychickej sily.

 
Za rozhovor ïakuje a do ïal�ích rokov pevné zdravie, ve¾a tvorivej energie a �ivotného

elánu �elá          
Mária Bratská

Rozhovor s jubilantom  Prof. PhDr. Imrichom Ruiselom, DrSc.

Milý jubilant,
myslím si �e laudácií si v tomto období za�il viacero, a tak sa �a pokúsim vyspoveda�

osobne tak, aby sme sa dozvedeli aj nieèo mo�no viac, ne� to, èo pospomínali ostatní
laudátori.

Èo bolo pre teba také lákavé by priam podmanivé, �e si sa zaèal zaujíma�
o �túdium psychológie? Teda otázka, preèo práve psychológia?

Moje zaèiatky boli celkom prozaické. U� v mladosti som mal rád históriu a akúsi
�naivnú� filozofiu, ktorá sa na moje spirituálne pote�enie pretransformovala a� neskôr.
Po základnej vojenskej slu�be som pôsobil ako vývojový technik na Fakulte telesnej
výchovy a �portu, kde som rie�il aj psychologické témy. Hlb�í záujem o psychológiu
vo mne vzbudil priate¾, ktorý neskôr emigroval do USA. Ale vïaka jeho podnetom som
sa ako 26-roèný v roku 1967 prihlásil na dia¾kové �túdium psychológie, ktoré som
ukonèil roku 1972. Zazdalo sa mi, �e práve tento odbor doká�e celkom úspe�ne spoji�
môj sklon k formovaniu verbálnych kon�truktov s reálnymi výskumnými aktivitami.

Skús sa zamyslie� a obzrie� sa spätne na vlastnú, musím poveda� �e skvelú,
vedeckú kariéru. Ktoré témy �a najviac oslovili a preèo? Bolo to individuálne
rozhodnutie, tlak zhora èi zvonku, alebo potreba praxe?

Èo sa týka mojej kariéry, ako som u� uviedol, zaèala v telovýchovnom výskume. Po
ukonèení �túdia som pre�iel do Ústavu experimentálnej psychológie SAV, kde pôsobím
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a� podnes. Ústav v tom èase u� mal za sebou nieko¾ko výskumných etáp. Ve¾mi sympaticky
na mòa zapôsobil fakt, �e vedenie ústavu sa od poèiatku svojej existencie zameralo na
problematiku kognitívnych procesov. Najskôr zaèali výskumy poci�ovania, vnímania, pamäti,
neskôr aj myslenia, inteligencie a tvorivosti. Pozoruhodné je, �e tieto vedecké aktivity sa
u nás rozvíjali paralelne s kognitívnymi vedami a najmä s kognitívnou psychológiou v
zahranièí. Pochopite¾ne, �e v tom období sme trpeli absolútnym nedostatkom vhodnej
literatúry. Pozoruhodné je v�ak, �e na�i priekopníci si namiesto kognitívnych vied významne
pomáhali spoluprácou s kybernetikou, ktorá sa po tristných zaèiatkoch udomácòovala aj
u nás. Keï sa objavila prvá Kognitívna psychológia od Ulrica Neissera zistili sme, �e sa od
hlavných výskumných trendov ani ve¾mi neodchy¾ujeme. Rád si spomínam na tolerantnú
a pozitívnu vedeckú atmosféru ústavu, ktorá napriek rôznym obmedzeniam umo�òovala
plnohodnotné vedecké aktivity.

Ktoré vedecké, odborné ale i organizaèné výstupy a výsledky práce �a najviac
pote�ili a preèo? Alebo inak, ktoré výsledky svojej práce si najviac vá�i�?

Ve¾mi si vá�im, �e vedenie ústavu mi umo�nilo vedeckú sebarealizáciu a poskytovalo mi
v�estrannú podporu. Tak mohli vznika� aj moje samostatné i skupinové monografie, v ktorých
som sa sna�il slovenským kolegom, �tudentom i ostatným èitate¾om poskytnú� èo najviac
poznatkov nielen formou literárnych preh¾adov, ale aj vlastných výskumných poznatkov.
Osobitne si cením najmä publikácie venované múdrosti a poznávaniu, ktoré predstavujú nóvum
nielen slovenskej, ale aj èeskej a európskej proveniencie. Z organizaèného h¾adiska ma
pote�ilo, keï mi Predsedníctvo SAV umo�nilo vies� dve Centrá excelentnosti v rokoch
2003-2010, v ktorých spolupracovali kolegovia nielen z akademických, ale aj
vysoko�kolských a rezortných ústavov (v spolupráci so zahraniènými expertmi).  Z vedeckého
h¾adiska ma pote�ilo rozhodnutie vedenia Katolíckej univerzity v Lubline, ktoré ma koncom
minulého roka pozvalo na celodenný �one man show� o problematike múdrosti, organizovaný
v spolupráci s Európskym sociálnym fondom.

Má� okrem psychológie aj iné �lásky�. Ja viem o niektorých, je to �port, história,
geografia, múdros�...sú teda okrem ob¾úbených Kanaïanov aj nejakí iní favoriti?
Skús prezradi� ako sa k svojim láskam správa� a preèo?

Zaiste, ka�dý z nás má viacero lások. Priznám sa, �e psychológia ma dos� opantala.
Av�ak paralelne sa rozvíjali aj niektoré ïal�ie záujmové aktivity. Hodne èasu som v�dy
venoval �portovaniu, najmä basketbalu i futbalu. Neskôr som k nim pridal aj jogging
(zaiste sa Ivan pamätá� na èasy, keï sme spolu zvládli hodne kilometrov). Zaujímavé
sebapozorovania mi umo�òovali aj maratóny, ktoré som úspe�ne prebehol. Zvlá�tne
�mentálne bonbóniky� som získaval behaním na takých atraktívnych miestach ako boli
�tadión v Delfách, gymnasión na Rodose, olympské �tadióny v Helsinkách a �tokholme,
èinná sopka na gréckom ostrove Nisyros alebo husté lesy v Joensuu, v Karélii. Ïal�iu
ve¾kú lásku poci�ujem k hudbe;  psychológii a behaniu konkuruje klavír �vlastnými
verziami� Mozarta, Haydna, Bacha, Chopina a mnohých iných. K nabitiu mentálnych
bateriek výdatne prispieva aj chalupa pod Èertovicou. A hlavne som hrdý, �e som
spoznal mnohých vzácnych ¾udí nielen u nás, ale aj v zahranièí.
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Si ob¾úbený pedagóg, uèí� na viacerých miestach na Slovensku ale i v zahranièí.
Aký rozdiel vidí� medzi èasom, keï sme �tudovali my a súèasným stavom? V èom je
najväè�í rozdiel?

Nu� mo�no poveda�, �e rozdiely sú skutoène ve¾ké. Na jednej strane máme snáï
rovnakú motiváciu a smäd po vedomostiach. Oproti na�im mladým rokom sa v�ak rozsah
�túdia významne zvý�il. Nielen vzh¾adom na kognitívne zlo�enie jednotlivých
psychologických disciplín. Neporovnate¾né sú dnes aj mo�nosti zahranièných kontaktov
a dostupnosti literárnych prameòov. Staèí len spomenú�, �e jeden z na�ich kolegov zbieral
podklady pre svoju doktorandskú prácu s probandami v arabských krajinách, Indii, Nepále
a Indonézii. Niekedy sa zdá, �e tých vedeckých �poku�ení� je a� prive¾a a nie v�etky
doká�eme plne vyu�i�. Na druhej strane na�a generácia sa viac orientovala na
experimentálne metódy v  psychológii.

Alebo tie�, aký je rozdiel medzi slovenskými a povedzme fínskymi  èi holandskými
�tudentmi?

Myslím si, �e rozdiely nie sú výrazné. Vo v�etkých troch krajinách sa stretávame
s vysoko motivovanými mladými ¾uïmi, ktorý priam �hltajú� poznatky, ktoré im ponúkajú
ich uèitelia. Pochopite¾ne, �e medzi nimi sa vyskytnú aj jednotlivci, ktorých prilákala
skôr móda alebo náhoda. Zdá sa mi v�ak, �e fínski alebo holandskí �tudenti sú aktívnej�í
diskutéri ako na�i. Podobne medzi nimi preva�ujú dievèatá. Ak na�i �tudenti v �írke
odborného záberu zaostávajú, mô�e to by� aj vina ich uèite¾ov.

Èo by mali dne�ní �tudenti vedie� viac a èo pova�uje� za rozhodujúce faktory
úspe�nosti �túdia psychológie dnes?

Nie je tajomstvom, �e úspe�né vykonávanie urèitej profesie je do znaènej miery
podmienené aj �iaducou osobnostnou �truktúrou. Pochopite¾ne, nemo�no v�dy h¾ada�
priamu kauzalitu, no popri výraznej kognitívnej orientácii na základné problémy èloveka
a spoloènosti pri h¾adaní budúcich psychológov by sme mali uprednostòova� jednotlivcov
s vysokou mravnou integritou, s nadpriemernou sociálnou inteligenciou, s primeranou
empatiou a senzitivitou, vyzbrojených toleranciou, trpezlivos�ou a vytrvalos�ou.
Povolanie psychológa priná�a nároèné problémové situácie, ktorých rie�enie vy�aduje
nielen bohaté poznatky, ale aj dlhodobý tréning �peciálnych zruèností a pozitívnu
hodnotovú orientáciu.

Odvolávam sa tvoju znalos� histórie, myslí� si, �e ¾udstvo má �ancu polep�i� sa?
Keï áno preèo alebo preèo nie? A ako by prípadne mohla (a mala) prispie� na�a veda?

Nie som si celkom istý, èi je ¾udstvo teraz lep�ie alebo hor�ie ne� predtým. Oddávna
malo svojich kladných hrdinov, ale aj negatívnych zloèincov. V�dy sa presadzovali
u�¾achtilé motívy, ale aj �ialené zloèiny. Aby som v�ak siahol po pozitívnych príkladoch
z histórie. Pri pobyte v Holandsku ma zaujala história vzniku univerzity
v Rembrandtovom rodisku Leidene. Za zásluhy v boji za nezávislos� krajiny, keï sa
obyvatelia mesta vzopreli �panielskej okupácii a krajina bola slobodná, mohli si tamoj�í
radní vybra� ako odmenu: buï sa mestu odpustia na desa� rokov dane, alebo dostanú
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právo zalo�i� univerzitu. Medzi radnými preva�ovali obchodníci a remeselníci, údajne
dos� �etrní a� lakomí. Napriek tomu si  vybrali druhú mo�nos�. Ich univerzita dodnes
patrí k najlep�ím v Európe a �tudujú na nej aj ratolesti krá¾ovskej rodiny. Takýto �týl
myslenia, diametrálne sa rozchádzajúci s teraj�ou  praxou, ktorý by viedol k uvá�livému
a múdremu rozhodovaniu, by som do�ièil aj na�ej krajine. A podpora vede a �kolstvu sa
v�dy vyplácala. A vie si dnes niekto na Slovensku vôbec predstavi�, �e Alexander Ve¾ký
nosil Aristotelovi zaujímavé predmety zo zahranièných ciest?

Ktoré oblasti psychologickej vedy pova�uje� v súèasnosti za �kruciálne� a preèo?
A ako by sme sa s nimi mali �popasova��?

Dne�né �túdium psychológie sa a� kàèovite usiluje o neustále roz�irovanie odborného
záberu o rôzne nové smery poznania. Presadzujú sa aplikácie do najrôznej�ích oblastí
praxe, èo má pochopite¾ne  svoj význam. Pod¾a mòa je v�ak pre napredovanie
psychológie ove¾a dôle�itej�í návrat ku koreòom na�ej racionality, kognícii a tým aj
na�ej civilizácie. Preto by bolo �iaduce ponúknu� na�im �tudentom podstatne detailnej�í
exkurz do systému gréckeho myslenia. Mám na mysli zvládnutie takých k¾úèových
stratégií ako je napríklad platónska antitéza medzi vedením (epistéme) a názorom (doxa).
Ak sa obzrieme okolo seba �asneme nad tým, ko¾ko ¾udí (aj vzdelaných a inteligentných)
nedoká�e tieto dve stránky poznávania rozlí�i� a dopú��a sa záva�ných kognitívnych
omylov. A naèo je nám vzdelanie, ak nedoká�eme rozozna� realitu od názoru? Akú úroveò
bude ma� pracovný, poradenský, klinický, sociálny alebo politický psychológ bez
primeraného poznávania? A nekontrolované a násilne presadzované subjektívne názory,
aj keï v mene vy��ích ideálov, priniesli v priebehu ¾udskej histórie nesèíselné ne��astia.

Na èom v súèasnosti pracuje� a teda na èo sa mô�eme v najbli��om období  te�i�?
Je známe, �e èloveka vo vy��ích vekových obdobiach pritláèa akási �kognitívna

ekonomika�, ktorá redukuje �írku jeho odborného záberu. Pre mòa zaznel signál, aby
som sa zameral na akési kognitívne �meta�, v mojom prípade symbiózu poznatkov
o inteligencii, múdrosti i poznávania ako takého: èi u� v individuálnom, sociálnom,
historickom alebo medzikulturálnom kontexte. Teraz ma láka h¾adanie súvislostí medzi
pôsobením takých geniálnych osobností ako boli Konfucius, Homér, sv. Izidor, Rabelais,
Francis Bacon, Newton a Galton, prípadne ako Aztéci kultivovali pozoruhodný kon�trukt
v nahuatl jazyku zvaný tlamatini. Plameò poznávania sa v�dy �íril dejinami, aj keï niekedy
blikal ako slabá iskrièka, znova sa rozhorel a svietil na cestu vpred. A mo�no som zvedavý
aj na to, èi existuje prenos medzi �túdiom múdrosti a reálnym konaním jednotlivca (pokia¾
by som myslel na seba, ide o �art).

Ïakujem za rozhovor, prajem ti milý Imro e�te ve¾a v�elijakých úspechov, budeme
sa te�i� na ïal�ie tvoje výstupy, a mám jednu prosbu, vedel by si nájs� slovenský
ekvivalent k �nahuatl�(?)....a to nebol �art.

Ivan Sarmány-Schuller


